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Umeå kommuns pensionärsråd 

Minnesanteckningar 

2023-05-05 

09.00-12:14 

KS mötesrum 

Ordförande: Carin Nilsson (S), ordförande äldrenämnden 

Sekreterare: Emil Fridolfsdahl, nämndsekreterare 

Deltagare: Se bilaga nedan 

Ärenden med anteckningar, synpunkter, m.m. Ansvarig/föredragande: 

• Upprop 

• Fastställande av dagordning 
o Britt Jakobsson, PRO, anmäler en övrig fråga.  

• Genomgång av föregående minnesanteckningar 

Carin Nilsson, 
ordförande 
 

Hemtjänstindex 

Gösta Bucht, professor emeritus i geriatrik och sakkunnig i vård 
och omsorg vid SPF Seniorerna, informerar om hemtjänstindex 

och hemtjänstens roll i äldreomsorgen. 

 

Hemtjänsten är en central del i äldreomsorgen och syftet med 

hemtjänstindex är delvis att lyfta hemtjänstens status.. SPF 

seniorerna har tillsammans med sina samarbetspartners arbetat 

för att skapa ett verktyg för att kunna bedöma och jämföra 

hemtjänstens kvalitet mellan olika kommuner. Hemtjänstindex 

summerar flera olika undersökningar och enkäter som skickas ut 

till kommunerna, både utifrån kvantitativa indikatorer och 
kvalitetsområden. Hemtjänstindex omfattar hela 

hemtjänstprocessen med dess olika delar: information, 

biståndshandläggning, utförande, utvecklings- och 
kvalitetsarbete. 

Umeå kommun placerar sig över lag bra i förhållande till andra 

kommuner på plats 12. Det finns dock vissa förbättringsområden 

Gösta Bucht, professor 
emeritus i geriatrik och 
sakkunnig i vård och 
omsorg vid SPF 
Seniorerna 
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som identifierats, bland annat gällande hur man använder 

välfärdsteknik, digitalisering och larm. 

 

Frågor/synpunkter 

Carin Nilssons påpekar att när regionen stänger vårdplatser 

lämnas patienter med omfattande vårdbehov över till 

kommunen och att det är en utveckling som har accentuerats på 

senare tid. Det påverkar många verksamheter och även 

hemtjänstens kvalitet. 

 

Valter Jauhiainen, Finska föreningen, säger att han inte är 

förvånad över Gnosjös goda ranking. Jönköping som är 

grannkommun till Gnosjö bedriver mycket forskning om äldres 
hälsa och omsorg.  

 

Curt Wiklund, PRO, säger att det är ett intressant initiativ från 

SPF seniorerna att göra en oberoende analys av hemtjänstens 
kvalitet utanför SKR:s ramar. Han frågar: Går det att skapa ett 

liknande index för regionerna? Gösta Bucht svarar att det är 

svårt att hämta data från regionerna, men att det är på gång 
med ett liknande index för särskilda boenden. 

 

Bilaga:  

Bildspel – Hemtjänstindex 

Information om översyn av anhörigstöd 

Susanna Stenlund, verksamhetschef Utredning äldre och 

prevention och Kristina Sandgren, verksamhetsutvecklare, 
informerar om den översyn av kommunens anhörigstöd som 

förvaltningen har gjort.  

Översynen har gjorts mot bakgrund av den nationella 
anhörigstrategin som fastställdes 2022. Ett av målen med 

översynen är att minska anhörigas belastning och bidra till en 

förbättrad livssituation för anhörigvården. Grunden för 

anhörigvården är att det alltid ska vara ett frivilligt åtagande. Det 

Susanna Stenlund, 

verksamhetschef 

Utredning äldre och 
prevention 

 

Kristina Sandgren, 
verksamhetsutvecklare 
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är många i Sverige som vårdar anhöriga, ca 1,2 miljoner vuxna. 

Anhörigvården har ett stort samhällsekonomiskt värde, vården 

beräknas vara värd motsvarande ca 200 miljarder kronor eller 

380 000 undersköterskor. 

Det finns utvecklingspotential i stödet till anhörigvårdare inom 

bland annat digitalisering, individualisering, kommunikation och 

samverkan. Från preventionsverksamheten ser man att det är 

viktigt med ett brett utbud av insatser som stödsamtal, 

avlösning, med flera. Olika insatser fyller olika behov och 

behöver anpassas individuellt efter den anhörige som behöver 

stöd. Det är många anhöriga som vänder sig till civilsamhället 

först innan man söker sig till kommunen och socialtjänsten för 

stöd. 

Frågor/synpunkter 

Britt Jakobsson, PRO, frågar: hur går arbetet med att utse fasta 

hemtjänstkontakter? Anna Karlander, stabschef, svarar att det 

går bra. Från den 1 juli 2023 ska den fasta kontakten vara en 
undersköterska och det kommer Umeå kommun klara av utan 

problem.  

Britt Jakobsson, PRO, ställer en fråga om den statliga 
återhämtningsbonusen för ett hållbart arbetsliv. Sökte 

kommunen medel och hur mycket beviljades i så fall? Anna 

Karlander svarar att Umeå kommun ansökte om och fick beviljat 

medel. Det ledde bland annat till att man anställde en person 

som jobbade halvtid med att ge extra stöd till arbetsgrupper som 

behövde det. 

Britt-Anni Sjöström, Umeå sameförening Såhkie, frågar: om man 

behöver hjälp som anhörig, vart ringer man då? Kristina 

Sandgren svarar att det är lättast att vända sig till Seniortorget. 

Bilaga:  

Bildspel – Översyn av anhörigstöd 
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Kompetens- och lokalförsörjning samt patientsäkerhet på 

kommunens vård- och omsorgsboenden 

Charlotta Lindqvist Barsk, verksamhetschef vård- och 

omsorgsboende, Björn Hammar, verksamhetschef hälso- och 

sjukvård, Carina Nylander, ekonomichef, informerar om 

situationen på de kommunala vård- och omsorgsboenden 

gällande kompetens- och lokalförsörjning samt patientsäkerhet. 

Till hösten ska en sårbarhetsanalys tas fram av för vård- och 

omsorgsboenden och presenteras till nämnden. Förvaltningen 

ser stora utmaningar för patientsäkerheten, både med den 

demografiska utvecklingen och svårigheter att rekrytera personal 

med rätt kompetens i alla kommundelar. Det saknas 

sjuksköterskor, samtidigt som de som bor på vård- och 
omsorgsboenden idag är sjukare med fler som är multisjuka. 

Svårt att bedriva en patientsäker vård och värdig palliativ vård i 

livets slutskede på alla boenden i hela kommunen. Regionen har 

stängt ca 100 vårdplatser. Det samverkansavtal som är upprättat 
mellan kommunen och regionen följs inte, särskilt gällande 

rehabiliteringsärenden.  

Frågor/synpunkter 

Monica Samuelsson, SPF, frågar: Hur ser det ut med 

personalförsörjningen på Solgården i Hörnefors? Björn Hammar 

svarar att försörjningen av sjukvårdspersonal på Solgården 
fungerar, men att det är brist på omsorgspersonal och det 

försvårar möjligheterna att delegera sjukvårdsuppgifter.  

Britt Jakobsson, PRO, frågar: hur ser det ut med planeringen för 
vård- och omsorgsboenden och seniorboenden? Carina Nylander 

svarar att det regleras i nämndens investeringsplan. Vissa lokaler 

för boenden planeras att nämnden själva ska bygga och driva, 

andra kommer nämnden hyra externt. Britt ställer en till fråga: 

håller serviceboendet vid Hemgården på att avvecklas? Charlotta 

Lindqvist Barsk svarar att insatstypen boende i servicehus 

beviljas mer sällan idag än tidigare, vilket innebär att insatsen 
successivt fasas ut. 

 

Charlotta Lindqvist 

Barsk, verksamhetschef 

vård- och 

omsorgsboende, Björn 

Hammar, 

verksamhetschef hälso- 

och sjukvård, Carina 

Nylander, ekonomichef 
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Valter Jauhiainen, Finska föreningen, påpekar att det är en något 

motsägelsefull utveckling med att Umeå är en universitetsstad, 

men ändå har problem med kompetensförsörjningen. Carin 

Nilsson, ordförande, svarar att kommunen arbetar så gott man 

kan med kompetensförsörjningen, men att ett problem är att 

man inte fyller alla platser på vuxenutbildningen. 

Elisabeth Bjuhr, SPF, frågar: finns det något beslut om Sjöbacka i 

Tavelsjö än? Carin Nilsson svarar att inget beslut har tagits än, 

först ska förvaltningen göra sårbarhetsanalys som ska 

presenteras för nämnden. 

 

Information om pilotprojekt för digitala inköp och information 

om matdistribution 

Emil Forsberg, digitaliseringschef, och Elli-Mari Lundgren, 
projektledare, informerar om matinköp via internet. Matinköp 

via internet införs både som en konsekvens av den demografiska 

utvecklingen och för att öka hemtjänstbrukarnas självständighet 
och delaktighet i de insatser de fått beviljade. 

Susanna Stenlund, verksamhetschef utredning äldre, och Carina 

Nylander, ekonomichef, informerar om förslaget på en förändrad 
servicenivå för matdistribution.  

Det utreds om extra kostnader för matinköp via beställning kan 

ingå i förbehållsbeloppet som ska täcka boende- och 

levnadskostnader. En höjning av förbehållsbeloppet utöver 
minimibeloppet bedöms vara möjlig att genomföra, men en 

sådan höjning behöver i så fall göras lika för alla medborgare i 

kommunen. 

 

Frågor/synpunkter 

Britt Jakobsson, PRO, frågar: Vilken ålder är det på de som ingått 
i pilotprojektet? Susanna Stenlund svarar att det har varit ett 

åldersspann mellan 70-90 år.  

Elisabeth Bjuhr, SPF, reagerar på formuleringen att beslut ska 
ändras och frågar: Får man verkligen ändra gynnande beslut? 

Information om inköp: 

Emil Forsberg, 

digitaliseringschef, Elli-
Mari Lundgren, 

projektledare 

Information om 

matdistribution: 

Susanna Stenlund, 

verksamhetschef 
utredning äldre, Carina 

Nylander, ekonomichef 
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Susanna Stenlund förtydligar: Vi ändrar inte besluten, utan hur 

besluten verkställs.  

Bilaga: 

Bildspel – inköp via beställning 

Bildspel – matdistribution och e-inköp 

 

Aktuellt från styrelse och nämnder 

Kommunstyrelsen: Tomas Wennström (S) informerar om 

beredningen inför budgeten för 2024. 2024 ser ut att bli ett 

väldigt svårt år för kommunens ekonomi. Det som ser ut som 

intäkter för tidigare år kan inte användas för löpande kostnader 

utan avsätts till pensionsbetalningar och den regionala 

utvecklingsfonden för eventuella framtida behov. 

Kompetensförsörjningen är en högst central fråga i alla 
kommunens verksamheter.  

 

Tekniska nämnden: Håkan Johansson (S) informerar om att 
planteringen av sommarblommor är på gång och att 

förvaltningen har planerat in blomstervandringar. Det är många 

vägar och cykelbanor som ska sopas från grus. Flera större 
vägprojekt pågår, bland annat Bölevägen och ombyggnation av 

Nygatan. 

 

Kulturnämnden: Titti Ådén (S) informerar om att: 

Ersbodabiblioteket har öppnat igen, kulturskolan har problem att 

hitta lokaler och att kulturnämnden ska dela ut stipendier till 

kulturutövare.  

 

Fritidsnämnden: Ari Leinonen (S) informerar om övergången till 

sommaridrott och sommaraktiviteter från vinteraktiviteter. Det 

är SM-vecka i juni i Umeå med många deltagare.  

 

Representanter från 

nämnderna 
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Skriftlig information 

Pensionärsrådet får ett skriftligt svar på skrivelsen från SPF 

seniorerna om situationen i Hörnefors. 

 

 

 

Övriga frågor/information 

o Britt Jakobsson, PRO, ställer en övrig fråga 

angående pensionärsorganisationernas skrivelse 

till äldrenämnden om ersättares närvaro på 

pensionärsrådet: När kan vi få svar på den 

skrivelsen? Carin Nilsson svarar att ett beslut om 

riktlinjer för råden kommer till fullmäktige efter 

sommaren och att innehållet i svaret på skrivelsen 

är beroende av vad fullmäktige beslutar. 

Deltagare 

  

 

Bilaga Närvarolista UPR 2023-05-05 
Ordinarie ledamöter 

Carin Nilsson (S), äldrenämnden 
Ari Leinonen (S), fritidsnämnden 

Håkan Johansson (S), tekniska nämnden 
Titti Åden (S), kulturnämnden 

Tomas Wennström (S), kommunstyrelsen 
Britt Jakobsson, PRO 

Bertil Holmberg, PRO 
Curt Wiklund, PRO 

Hillevi Palm, SKPF 
Elisabeth Bjuhr, SPF 
Monica Samuelsson, SPF 

Per Martin Jonasson, RPG 
 

Tjänstgörande ersättare 
Lotta Holmberg (M), äldrenämnden 

Lars-Göran Nylund, SKPF 
Britt-Anni Sjöström, Umeå Sameförening Såhkie 


